
Vážení zastupitelé, vážení přátelé sportu, 

     v dubnu letošního roku jsme byli – TJ Maratonstav Úpice - 

požádáni Evropskou asociací veteránů (EMA) o uspořádání 

Mistrovství Evropy veteránů v silničních bězích, chůzi a krosu 

v roce 2026. O dva dny později jsme byli osloveni Světovou 

asociací zastřešující běhy do vrchu (WMRA) o uspořádání 

Mistrovství světa veteránů v běhu do vrchu taktéž v roce 2026. 

Velmi nás to potěšilo a bylo úsměvné, že se tyto žádosti  sešly 

na stejný rok. Podobnou zkušenost ale máme již z roku 2013, 

kdy jsme tyto dvě akce zorganizovali, a proto jsme souhlasili a 

rozhodli se, že Mistrovství Evropy proběhne v Úpici ve dnech 

29. - 30. 5. 2026 a následně Mistrovství světa v Janských 

Lázních v červnu 2026. 

     Na základě tohoto smluvního jednání jsme využili možnost 

získat dotaci na rekonstrukci atletického stadionu v Úpici 

na Spartě. Vypracovali jsme spolu se sportovní komisí města 

Úpice projekt na vybudování nové atletické dráhy i sektoru 

pro technické disciplíny. Celková lokalizace nabízí možnost 

vybudovat stadion tak, aby splňoval požadavky IAAF. Český 

atletický svaz nám pomohl projekt doladit tak, aby byly splněny 

všechny parametry pro organizaci závodů na republikových i 

světových úrovních. Tím by stadion dostal punc jedinečnosti 

v tomto kraji. 

    Žádáme Vás tímto o finanční podporu této myšlenky, kvůli 

které bylo zastupitelstvo svoláno. Chápeme, že je to velký 

závazek pro město, ale mysleme na jedinečnost této možnosti 

pohledem do budoucna, ze které může profitovat nejen město, 

ale i celý region. 



Nyní bych Vás chtěl seznámit s historií úpického stadionu 

na Spartě:  

2. 12. 1949 – zastupitelstvo odsouhlasilo výstavbu stadionu dle 

pražských architektů Holého a Knotka  

20. 8. 1950 – odstartován 1. ročník Ratibořického maratonu, 

který se stal nejpopulárnějším maratonem v ČSR 

22. 5. 1954 – úpický stadion byl slavnostně otevřen utkáním 

reprezentačního družstva Československa v kopané s úpickou 

Jiskrou –  Jiskra tehdy prohrála 0:16, přesto to byl 

nezapomenutelný zážitek, který sledovalo několik tisíc diváků 

stejně tak jako další utkání s družstvem Dynamo Praha, kdy 

vyhrála Jiskra Úpice 5:2 

Otevření tohoto úpického stadionu se zúčastnil i tehdejší 

generál Fassati, který prohlásil stadion za Perlu východních 

Čech.  

Na trati Ratibořického maratonu s cílem právě na tomto 

stadionu bylo též pořádáno mistrovství ČSSR v maratonu, které 

vyhrál Jaroslav Štrupp – rodilý Úpičák v dresu pražské Sparty. 

Stadion měl dobrou strategickou polohu na břehu řeky Úpy a 

byl chráněn před povětrnostními podmínkami. Povrch dráhy 

byl již tehdy certifikován a provedla ho renomovaná firma 

Sibera, která budovala stadiony po celé Evropě. Siberův povrch 

byl patentován i mezinárodní federací. 

Atletická dráha byla spolu s fotbalovým hřištěm opravdu 

chráněná jako perla, obehnaná drátěným plotem a pečlivě 

opečovávána. Dosahovaly se na ní velice dobré sportovní 



výsledky. U zrodu tohoto stadionu stáli funkcionáři p. Nymš, 

p. Brát, p. Šklíba st., p. Akštein a mnozí další. 

Stejně tak získával Ratibořický maraton na popularitě a v roce 

1972  zde startoval a doběhl v rekordním čase 2:52,00 

kroměřížský reprezentant MUDr. Podmolík. 

Bylo zde uspořádáno mnoho atletických mítinků, závodů 

mládeže a stadion se tenkrát zapsal do historie sportu. 

Na stadionu též probíhaly pravidelně každých pět let 

spartakiády ČSTV, kterých se zúčastnilo velké množství 

cvičenců a ještě větší množství diváků z blízkého i širokého 

okolí. 

Současně zde fungoval i fotbalový oddíl Sparta Úpice, který se 

probojoval až do druhé fotbalové ligy. Fotbal jako takový byl 

nejpopulárnějším sportem v Úpici. 

Avšak mezi atlety a fotbalisty docházelo k řevnivosti. Nejlepší 

atleti pod vedením zkušeného trenéra Karla Šklíby st. získávali 

skvělá umístění a ocenění na různých závodech. Protože byli 

závodníci dobře trénovaní, začali je fotbalisté přetahovat do 

svého oddílu a atletický oddíl to velmi oslabovalo. Jednalo se 

mj. o p. Šilara, p. Pacana a další. Základna atletického oddílu se 

tedy kvůli neshodám s fotbalisty pomalu přesouvala na hřiště 

na Lánech, kde mohla nadále pokračovat ve svých přípravách. 

Celý stadion začal postupně chátrat, město přestalo dráhu 

udržovat a bylo stále obtížnější uspořádat zde nějaké závody. 

Koncem atletiky na úpickém stadionu na Spartě byl bezesporu 

akt ze dne 28. 9. 1972, kdy úpičtí fotbalisté pronajmuli stadion 

pro automobilové rodeo. Tomuto představení přihlíželo opět 



několik tisíc diváků. Bohužel účastníci této akce rozjezdili dráhu 

a tím ji nenávratně poškodili. Dalším vrcholem poničení byla 

pak spartakiáda v roce 1975, kdy byl Siberův škvárový povrch 

shrnut buldozery a odvezen, jen z důvodu líbivosti stadionu pro 

účely spartakiády. Tímto tedy zanikla celá jedna éra atletiky 

v Úpici.  

V roce 1974 se parta nadšených atletů snažila oživit činnost na 

stadionu, ale marně. Proto požádali TJ Sokol Havlovice o přijetí 

a tím začala spolupráce při silničních bězích s Havlovicemi – 

ovšem bez stadionu. 

V roce 1975 se snažili havlovičtí maratonci uspořádat závody, 

dali svépomocí dohromady dráhu na Spartě a uspořádali první 

úpickou hodinovku, která měla opět velký úspěch. I přes velice 

špatný povrch jsem si i já zaběhl osobní rekord 16 455m 

ve svých 26letech. O několik let později zvítězil náš vytrvalostní 

běžec František Pechek st. výsledkem 16 855m, což byl výkon 

srovnatelný s úrovní reprezentace. Po závodech ale měli 

závodníci takové puchýře a otlaky, že prohlásili dráhu 

za nekvalitní, nevyhovující a že na ní nadále závodit nelze. 

Znovu se tedy sportovci vrátili na lánské hřiště, kde začali 

poctivě trénovat a starat se o novou generaci závodníků-atletů. 

Opět sbírali medaile a úspěchy a proto se Obecní úřad v Úpici 

rozhodl, že zrekonstruuje hřiště na Lánech, které bylo pak 

slavnostně otevřeno 1. 5. 1989. Povrch dráhy opět provedla 

osvědčená firma Sibera. 

Atletický oddíl nabýval na síle a přišel rok 1989, kdy se úpičtí 

atleti v dobrém odpojili od TJ Sokola Havlovice a založili svoji 

tělovýchovnou jednotu TJ Maratostav Úpice. Od jejího vzniku 



prošlo klubem nespočet šikovných a talentovaných sportovců 

– závodníků, kteří získávali a získávají jeden úspěch za druhým 

nejen napříč naší republikou, ale i Evropou a celým světem.  

Do dnešního dne stojí TJ Maratonstav Úpice za uspořádáním 

567 atletických závodů - mezi ty tradiční patří 51. ročníků Běhu 

Dlouhými Záhony, 51. ročníků Silvestrovského běhu 

v Havlovicích a též 38. ročníků Běhu do vrchu Janské Lázně-

Černá hora. Nezapomínejme ani na 30. ročníků Zimní běžecké 

ligy a 18. ročníků Úpické desítky. Trenéři vychovali několik 

generací atletů, kteří získávají tituly na mistrovství ČR, 

mistrovství Evropy i mistrovství světa a mnohých dalších 

závodech. Členové oddílu organizovali množství mezinárodních 

závodů, kterými se nemůže pochlubit žádná tělovýchovná 

jednota v ČR: 

- Mistrovství Evropy veteránů v silničních bězích, chůzi a 

krosu v roce 1993,2003,2013 

- Mistrovství světa v běhu do vrchu v Malých Svatoňovicích 

v roce 1997 

- Mistrovství světa v běhu do vrchu veteránů v roce 1999 a 

2013 

- Mistrovství Evropy v běhu do vrchu v Malých 

Svatoňovicích v roce 2006 

- Mistrovství světa v běhu do vrchu sedmnáctiletých 

v Janských Lázních v roce 2016 

- Mistrovství Evropy v běhu do vrchu veteránů v Janských 

Lázních v roce 2019 

- Světový pohár v horském běhu v roce 2021a 2022 

  



    Na základě této práce a na základě výsledků Vás nyní žádáme 

o poskytnutí podpory při vybudování nového stadionu 

na Spartě. V současné době je hlavním důvodem zapojení 

atletické mládeže do dráhové atletiky. Protože hřiště na Lánech 

již nevyhovuje nynějším standardům, nemůžeme zde 

uspořádat žádné oficiální atletické závody. Tímto žádáme 

o rekonstrukci atletické dráhy na Spartě, kde bychom mohli 

navázat na slavná léta úpické atletiky. Pro zajímavost bych Vám 

chtěl říci, že jeden z maratonských závodů, který se dobíhal již 

tenkrát na tartanovém povrchu stadionu, jsme absolvovali 

v roce 1984 ve Francii, což je nyní téměř čtyřicet let zpátky. 

   Pevně věříme tomu, že stadion bude slavnostně otevřen 

při příležitosti pořádání Mistrovství Evropy veteránů 

v silničních bězích na 10 a 20km, chůzi a krosu v květnu 2026. 

 

       Karel Šklíba 

       TJ Maratonstav Úpice 


